
Ročník 19  •  Říjen 2017
Časopis obce Sloupnice



oslední dobou se na mě pořád někdo směje. Na zastávkách, v metru, v obchodních domech, na sociálních sítích, podél 
silnic, zkrátka všude, kudy chodím, potkávám pány v krásných oblecích, s americkým úsměvem na tváři, s otevřenou náručí 
a odhodláním splnit každé moje přání a zajistit, abych byla ten nejšťastnější člověk v nejvíc prosperující zemi na světě. 
Ne, nenechte se mýlit, nejsou to gigolové, tihle pánové se sice také dokáží skvěle prodat, za jejich služby rovněž slušně 
zaplatíte, ale nepotřebují vaše tělo, stačí jim váš hlas.
Pokud jste dosud měli pocit, že žijeme v bahně každodenních starostí spojených s obživou, zaměstnáním, vzděláním, zdra-
votnictvím atd., věřte, že po volbách poznáme skutečný ráj na zemi. Jak jinak si totiž vykládat nadsazené volební sliby? 
Prosperující hospodářství, kvalitní zdravotnická péče dostupná všem, reforma vzdělávacího systému, efektivní doprava, sto-

procentní bezpečí, veškerá moc v rukou občanů, dobrá práce pro každého, mzdy a důchody se zvýší tak radikálně, že si budeme moci dokonce 
koupit máslo (protože to je nyní luxus, který si průměrný Čech, jenž vykouří dvě krabičky cigaret denně, skutečně nemůže dovolit). No vážně, 
není to ráj? Shrnula bych to slovy: „Řekněte mi, co chcete slyšet, a já vám to slíbím.“ Budeme podporovat, postavíme, zbudujeme, prosadíme, 
urychlíme, zajistíme, zkvalitníme, zvýšíme, dáme voličům, sneseme vám…   třeba zlaté vejce, pokud mám dáte svůj hlas.
Při pročítání všech volebních programů se mně vybavila skvělá satira neméně skvělého českého spisovatele: „Jako vůdce strany mírného 
pokroku v mezích zákona a její kandidát musím svá jednání a konání posuzovat co nejobjektivněji a zároveň přehledně, aby nikomu neušel 
ani jeden skvělý bod mého charakteru. Jsou skutečně chvíle v mém životě, kdy šeptám si sám pro sebe, jsa nadšen nějakým vlastním činem: 
‚Můj bože, já jsem pašák.‘ Co by mi to však ale bylo platno, kdyby se o tom svět nedozvěděl. Svět musí přijít k tomuto názoru, lidstvo musí mě 
náležitě ocenit, a to nejen mé velké vlohy a obrovské schopnosti, nýbrž hlavně můj báječný talent a můj nevyrovnatelně ryzí charakter. (…  ) 
Nestyďme se veřejně se přiznat ku svým přednostem! Jak je to krásné, když směle dovedu říci: ‚Vašnosti, já jsem génius,‘ kde by nemístně 
skromný muž řekl: ‚Vašnosti, já jsem hovado.‘“ 1 Jaroslav Hašek možná netušil, že jeho dílo odhalující prázdnotu frází, sloganů a laciných klišé, 
bude i po více jak sto letech velmi inspirativní a aktuální. Dnešní volební kampaně a programová hesla jsou více než kdy jindy postaveny na bl-
bosti a banalitě, kterým se Hašek vysmíval. Snad bych se u pročítání volebních programů popadala smíchy za břicho, kdyby mně nedocházelo, 
že tohle bohužel není humor, že se jedná o reálné strany, které chtějí mít v rukou moc. Líbivě znějící prázdná slova, která zastíní skutečnost, 
že smysl se vytratil. Je sice úžasné říct NE tomu, na co se aktuálně po hospodách nadává, a říci ANO tomu, po čem se u pátého piva volá, ale 
musíme si klást otázku: „Jak navrhovaných změn docílit?“ Je potřeba přijít (a to zdůrazňuji) s reálným konceptem. Ten bohužel u většiny poli-
tických stran postrádám, a tak jejich nazlobené výkřiky a volání po změně můžu brát jen jako nesmyslnou předvolební křeč. Navíc je otázkou, 
zda pro nás tolik palčivá témata jsou skutečně tak zásadní pro budoucnost celé společnosti…  
Na závěr si dovolím trochu toho klišé (proti němuž jsem teď vytrvale brojila): žijeme v překrásné zemi, v níž můžeme vyjadřovat své názory 
a bezplatně se vzdělávat, ze které můžeme kdykoliv vycestovat a poznávat nejrůznější kouty světa, v zemi, kde je aktuálně nejnižší nezaměst-
nanost v celé Evropě. Přes stupňující se vyhrocenou hysterii obýváme šesté nejbezpečnější místo na světě. Neválčíme, máme všeho nadbytek, 
můžeme svobodně dělat, cokoliv si budeme přát. To jsou hodnoty, které jsou pro mě, jakožto mladého člověka, nejdůležitější (i když pravdou 
je, že život už není takový, když si ráno musím na chleba mazat margarín).
A co je nejdůležitější pro Vás? Komu svěříte do rukou moc? Svět je krásný už jen pro tu možnost svobodné volby. Ta by ale vždycky (ať už se 
to týká čehokoliv) měla být opodstatněná a promyšlená. Někdy totiž může mít dalekosáhlejší důsledky, než si umíme představit.

–TEŠ–
1 citováno z: HAŠEK, Jaroslav: Politické a sociální dějiny Strany mírného pokroku v mezích zákona, Emporius, Praha 2015.
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lomkovi, Karlíkovi a  Křížovi, neboť ti vždy 
po zavolání přijedou a postarají se o drobné 
práce, bez kterých by se to všechno kolem 
nedodělalo. A nakonec pan Leksa prostory 
jídelny a  chodeb vymaloval, pan Boukal 
nám ozdobil chodbu namalovaným cvrčkem 
a provoz školky se opět mohl rozběhnout.
 I  v  letošním roce máme plný stav, 50 
dětí, adaptace  nových dětí proběhla celkem 
v klidu. Pár slziček ukáplo, ale nebylo jich to-
lik jako jiné roky.
 Akcí máme pro tento rok naplánováno 
dost, např. od října se někteří rodiče zapojí 
do  malého projektu „Rodina spolu“, kdy 
tyto rodiny budou společně plnit a  zazna-
menávat různé úkoly,  v červnu bude i slav-
nostní vyhodnocení této akce.

 My všichni z  naší mateřské školičky 
Vám přejeme poklidné podzimní dny, 
a  i  když se to zdá brzo, dovoluji si Vás 
pozvat na  slavnostní rozsvícení vánoč-
ního stromečku, které proběhne 27. lis-
topadu v 17.00 hodin na tradičním místě 
– na autobusovém nádraží ve Sloupnici.

IVA MIKULECKÁ, ŘEDITELKA

Události ve školce
 Vážení spoluobčané,
léto nám velmi rychle uteklo, nastává pod-
zim, čas, kdy si zapálíme doma svíčky, za-
topíme a je více času na besedování. Vy se 
doma usadíte, vezmete do ruky náš venkov-
ský časopis Pelmel a ponoříte se do řádků. 
Naše školka jich tam pár přidá, abyste se 
dozvěděli, co je u nás nového.
 O prázdninách došlo k velké události, ne-
boť paní učitelka Anetka Motyčková  řekla 
na  obecním úřadě své ANO panu Davidu 
Pecháčkovi, a tak už nemáme paní učitelku 
Motyčkovou, ale Pecháčkovou. Některé děti 
ze školičky včetně rodičů a  dospěláků ze 
školky bylo novomanželům popřát a zazpí-
vat před obecním úřadem. Že byla nevěsta 
velmi krásná, vidíte na fotografi i. A tak ještě 
jednou přejeme novomanželům jen to nej-
lepší na jejich společné cestě životem!
 V  červenci a  v  srpnu se v  MŠ opět bu-
dovalo, malovalo… Pan Šejbl se postaral 
o snížení stropu v chodbách, chlapi Eliášovi 
nám chodbu a  jídelnu nově osvětlili, pan 
Vondra nám vyměnil plynový kotel a  po-
staral se o zapojení nového konvektomatu 
v  kuchyni. Musím poděkovat i  pánům Ho-
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Vlastník lesa, který LHO protokolárně nepřevezme, musí vždy 30 dní 
předem písemně vyrozumět správní orgán o těžbě, která má překro-
čit 3 m3 na jeden hektar za kalendářní rok a doložit k tomu vyjádření 
odborného lesního hospodáře v souladu s lesním zákonem.

Stavba kanalizace zahájena
Dne 25. září byla ofi ciálně zahájena stavba II. etapy kanalizace 
v Horní Sloupnici. Bylo předáno staveniště fi rmě VAKSTAV Jablonné 
nad Orlicí. Zázemí si fi rma vytvořila opět za  restaurací U  Labutě. 
Dále se dohodla se ZD Sloupnice na  uskladnění stavebního a  in-
stalačního materiálu v  určených prostorách. Jelikož 31. 10. končí 
stavební práce v silnicích v majetku Správy a údržby silnic, zahájila 
fi rma práce v těchto silnicích. Pokud se dohodnou se SÚS o pokra-
čování i po tomto datu, budou pokládat kanalizaci co nejvíce do sil-
nice. Bude-li stavba v silnici zastavena, bude se nadále pokračovat 
v místních komunikacích. 
Prosím uživatele komunikací o  toleranci a opatrnost při projíždění 
stavbou. Výkopové práce se budou provádět tak, aby co nejméně 
omezily běžný chod obce a  majitele přilehlých nemovitostí. Někdy 
může dojít k situaci, že se majitel nemovitosti nedostane s autem 
jeden den k domu. Prosím o shovívavost a pochopení. Firma slíbila, 
že k těmto situacím bude docházet minimálně. O tomto stavu budou 
majitelé nemovitosti včas informováni.
Vytěženou hlínu bychom rádi použili na  vybudování terénních vln 
na loukách na malé straně za bramborárnou a za školou kvůli zachy-
cování povrchové vody. Bohužel někteří majitelé dotyčných pozemků 
nesouhlasí, aby byla terénní vlna zhotovena. Argumentují tím, že 
na louce nechtějí mít bahno…   

Informace pro majitele lesů
Městský úřad Litomyšl, odbor životního prostředí, státní správa 
lesů v souladu s  lesním zákonem a vyhláškou o  lesním hospodář-
ském plánování oznamuje lhůtu a místo, kde vlastník lesa o výměře 
menší než 50 ha, který se nachází ve zřizovacím obvodu Litomyšl, 
bezplatně obdrží vlastnický separát lesní hospodářské osnovy (LHO) 
s platností od 1. 1. 2017 do 31. 12. 2026.
Vlastníci lesa si mohou LHO protokolárně převzít na MěÚ Litomyšl, 
odboru životního prostředí, na pracovišti J. E. Purkyně 918 (naproti 
nemocnici), druhé patro, dveře č. 32 v pondělí a ve středu od 8.00 
do 11.30 h a od 12.30 do 17.00 h, jinak po předchozí domluvě na tel. 
č. 461 653 422, e-mail: lenka.havranova@litomysl.cz, a to po ce-
lou dobu platnosti LHO, to je do 31. 12. 2017.
Při převzetí LHO se vlastník lesa prokáže průkazem totožnosti. V pří-
padě spoluvlastnictví lesa bude separát LHO předán jedním protoko-
lem všem spoluvlastníkům nebo jejich zástupci na základě písemné 
plné moci k převzetí separátu LHO s podpisy spoluvlastníků. Separát 
LHO může převzít i jiná osoba, která předloží plnou moc k převzetí 
separátu LHO. 
Pro vlastníka lesa o výměře do 3 ha, který má zájem využít lesní 
hospodářskou osnovu pro hospodaření v lese a protokolem ji pře-
vezme, se stává závaznou celková výše těžeb, která je nepřekro-
čitelná. 
Pro vlastníky lesa o výměře větší než 3 ha, který má zájem využít 
lesní hospodářskou osnovu pro hospodaření v  lese a protokolem 
ji převezme, se stává závaznou celková výše těžeb, která je ne-
překročitelná o podíl melioračních a zpevňujících dřevin při obnově 
porostu. 

Zprávy obecního úřadu
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Upozornění na odstranění dřevin 
v blízkosti elektrického vedení
Společnost ČEZ Distribuce upozorňuje vlastníky a  uživatele po-
zemků, přes něž vede nadzemní elektrické vedení distribuční sou-
stavy provozované společností ČEZ Distribuce nebo na něž zasahuje 
ochranné pásmo, na povinnost odstranění a okleštění stromoví a ji-
ných porostů ohrožujících bezpečné a spolehlivé provozování zaří-
zení distribuční soustavy v majetku ČEZ Distribuce.
Zásah je možné provádět průběžně v  období vegetačního klidu. 
Nebude-li zásah proveden do  15. listopadu tohoto roku a  bude-li 
ohrožena bezpečnost a spolehlivost provozování zařízení distribuční 
soustavy, je pracovník pověřený společností ČEZ Distribuce opráv-
něn ke  vstupu na  dotčené pozemky za  účelem provedení zásahu. 
Vzniklý klest a zbytky po těžbě budou zlikvidovány a vytěžená užit-
ková dřevní hmota bude uložena v celých délkách na okraji ochran-
ného pásma nebo ve vzdálenosti 10 m od osy vedení na dotčeném 
pozemku. V ochranném pásmu nadzemního vedení je zakázáno ne-
chávat růst porosty vyšší než 3 m. Společnost ČEZ Distribuce, a.s. 
děkuje za spolupráci.

Různé
• Obec Sloupnice na  základě rozhodnutí zastupitelstva požádala 

pověřené město Litomyšl o pomoc při zhotovení nového územ-
ního plánu obce, který musí být dle zákona připravený do konce 
roku 2022. Prosíme občany o náměty, co je v obci potřeba vyřešit 
a co vše do územního plánu zahrnout. O průběhu příprav územ-
ního plánu vás budeme informovat.

Likvidace železa
Naše obec uzavřela smlouvu s  fi rmou RECYCLING – kovové od-
pady, a.s. se sídlem v Chotěboři na likvidaci železného šrotu. Je to 
z toho důvodu, že fi rma v Chocni, kam jsme železný šrot dosud ze 
sběrného dvora odváželi, ruší svůj provoz. Výše jmenovaná fi rma 
nám nabídla likvidaci železa za  výhodných podmínek. Cenu želez-
ného šrotu ovlivňují prvky, které do železa nepatří. Pokud povezete 
do sběrného dvora železo, musí být zbaveno gumy, plastu a dřeva. 
Jedině „čisté“ železo bude fi nančně zvýhodněno. Dále je možno 
dovézt železo i do okolních měst (Ústí nad Orlicí, Litomyšl, Vysoké 
Mýto), kde má fi rma pobočky. Zastupitelstvo obce schválilo doda-
tek obecně závazné vyhlášky o svozu a  likvidaci komunálního od-
padu, která udává, že obec likviduje i železný šrot. Tímto dodatkem 
je obec fi nančně zvýhodněna při odevzdání železa i do výše jmeno-
vaných měst v  rámci třídění odpadu. Dodatek k  vyhlášce nabývá 
účinnosti od 1. 1. 2018.

Vylepšení informovanosti občanů
Naše vesnice se zapojila do projektu „Česká obec“, který umožňuje 
sdílet informace o dění v obci. Uživatelé chytrých telefonů si mohou 
stáhnout aplikaci Česká obec (Android nebo iPhone) a po aktivaci 
„SLOUPNICE“ budou přijímat automatická upozornění na aktuální in-
formace podobné hlášení místního rozhlasu. Aplikace „Česká obec“ 
se stahuje buď přes GooglePlay nebo App Store.  
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Vážení spoluobčané,
začal nám další školní rok a já bych Vás rád seznámil s tím nejno-
vějším z  naší školy. Veškeré informace je možno získat z webových 
stránek školy www.zs-sloupnice.cz, které byly během prázdnin 
nově přepracovány a jsou nyní přístupné i z mobilních zařízení. 
Na  stránkách je možné zhlédnout ve  videogalerii i  krátký fi lm, 
který představuje školu a její aktivity. 
Během druhého pololetí jsme aktualizovali vzdělávací plány tak, 
aby bylo od nadcházejícího školního roku více zřejmé, kde se uči-
tel v dané chvíli nachází ve výuce.
Zřizovatel školy Obec Sloupnice umístil na  levou část školní za-
hrady sportovní prolézačku, kde žáci tráví čas o poledních pře-
stávkách, ve školní družině i ve volném čase. 
Doplnila se tak volná část zahrady. V pravé části byla již dříve po-
stavena „prolézací loď,“ která slouží k vyžití zejména menším dě-
tem (viz obrázky). Tato „loď“ byla zakoupena z prostředků, které 
škola každý rok obdrží v rámci Dne Země za sběr papíru.
Plánujeme dále využít školní zahradu i  na  vzdělávání žáků. 
V místě, kde je postaven betonový základ, plánujeme umístit ven-
kovní učebnu, kterou budeme moci využívat v letních měsících.
I  letos nás čeká mnoho společných aktivit. Jejich celý přehled 
za uplynulý školní rok je k nalezení ve výroční zprávě školy.

Základní škola 
informuje…• Připomínáme občanům, že v pátek 20. a v sobotu 21. října 

se konají volby do Poslanecké sněmovny. Volební místnosti 
budou otevřeny v pátek od 14.00 hod. do 22.00 hod. a v so-
botu od 8.00 hod. do 14.00 hod. Volební okrsky mají sídlo 
tradičně v kanceláři ZD Sloupnice v Dolní Sloupnici a v zase-
dací místnosti obecního úřadu.  

• S přicházejícím podzimem si dovoluji upozornit na zákaz spalo-
vání mokrého dřevního odpadu (listí, trávy a ořezaných větví). 
Listí, trávu a zbytky ze zahrádek dávejte do kontejnerů rozmís-
těných po obci. Větve a náletové dřeviny nechte uschnout a poté 
vhodně zlikvidujte. Neobtěžujte, prosím, sousedy zbytečným 
zápachem.

• Základní škola pořádá 25. října 2017 od 18.30 hod. tradiční 
lampiónový průvod. Trasa průvodu povede tentokrát od zá-
kladní školy do areálu Na Mlejnici, kde bude připraven ohňo-
stroj. O občerstvení se postarají hasiči z Horní Sloupnice.

• V neděli 1. října připravili hasiči z Horní Sloupnice na Šuráňkově 
kopci již poněkolikáté drakiádu a  ukázku leteckých modelů. 
Po dlouhé době bylo vše, co je k pouštění draků zapotřebí: pěkné 
počasí a hlavně dostatečný vítr. Draků se sešlo víc než 50, a tak 
obloha pomalu nestačila. Jeden sice uletěl, ale poctivý nálezce ho 
odevzdal do patřičných rukou. Zlatým hřebem dne byl bonbónový 
déšť z letadla. Aby se dostalo na co nejvíce dětí, bylo sbírání bon-
bónu rozděleno podle stáří dětí. Byla vyhlášena i kategorie nad 
60 roků, a to teprve byla zábava. Odpoledne se náramně vydařilo 
a doufám, že všichni byli spokojeni. Pořadatelům patří velký dík 
za uspořádání této akce. 

JOSEF ŠKEŘÍK
STAROSTA OBCE
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Ve škole působí dva školní asistenti, kteří pomáhají těmto žákům vy-
rovnat vzdělávací rozdíly. Pedagogům jsou poskytována bezplatná 
školení a konzultace pedagogického sboru s odborníky na oblast inklu-
zivního vzdělávání. Dále v rámci projektu na škole probíhá doučování, 
které je hrazeno z těchto prostředků, a fungují i dva kroužky zaměřené 
na rozvoj čtenářské, matematické a komunikační gramotnosti.

MGR. VÁCLAV SYCHRA, ŘEDITEL ŠKOLY

Žáci školy
Do 1. třídy nastoupilo po odkladech povinné školní docházky ve škol-
ním roce 2017/18 celkem 10 žáků. Do 6. třídy k nám přišli 2 žáci 
z Českých Heřmanic. Na střední školy odešlo celkem 20 žáků se spl-
něnou povinnou devítiletou docházkou a 1 žák z páté třídy byl přijat 
na osmileté gymnázium.

Evropské projekty
Základní škola je zapojena v projektu s názvem „Místní akční plán roz-
voje vzdělávání na území ORP Litomyšl“. Ten je realizovaný a fi nanco-
vaný s podporou Evropského sociálního fondu, Operačního programu 
výzkum, vývoj a vzdělávání, státního rozpočtu a rozpočtu města.
V rámci projektu je žákům ohroženým školním neúspěchem poskyto-
váno doučování i materiální podpora. Hlavním cílem a požadovaným 
výstupem projektu je zajištění rovného přístupu ke kvalitnímu vzdě-
lání na území ORP Litomyšl se zaměřením na vyrovnávání příležitostí 
a  žáků ze socioekonomicky znevýhodněného a  kulturně odlišného 
prostředí.

Umístění žáků
po ukončení 9. ročníku počet
ČESKÁ ZEMĚDĚLSKÁ AKADEMIE V HUMPOLCI, 
STŘEDNÍ ŠKOLA . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1
GYMNÁZIUM ALOISE JIRÁSKA LITOMYŠL  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1
INTEGROVANÁ STŘEDNÍ ŠKOLA MORAVSKÁ TŘEBOVÁ  . . . . . . . . . 2
INTEGROVANÁ STŘEDNÍ ŠKOLA TECHNICKÁ 
VYSOKÉ MÝTO  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1
STŘEDNÍ ODBORNÁ ŠKOLA 
A STŘEDNÍ ODBORNÉ UČILIŠTĚ LANŠKROUN . . . . . . . . . . . . . . . . . 1
STŘEDNÍ PRŮMYSLOVÁ ŠKOLA CHEMICKÁ PARDUBICE . . . . . . . . . 1
STŘEDNÍ ŠKOLA AUTOMOBILNÍ ÚSTÍ NAD ORLICÍ . . . . . . . . . . . . . . 4
STŘEDNÍ ŠKOLA OBCHODU, ŘEMESEL 
A SLUŽEB ŽAMBERK . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1
STŘEDNÍ ŠKOLA ZDRAVOTNICKÁ A SOCIÁLNÍ 
ÚSTÍ NAD ORLICÍ . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2
VYŠŠÍ ODBORNÁ ŠKOLA A STŘEDNÍ ŠKOLA TECHNICKÁ 
ČESKÁ TŘEBOVÁ . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3
VOŠ a SPgŠ LITOMYŠL . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2

po ukončení 8. ročníku počet
STŘEDNÍ ŠKOLA ZAHRADNICKÁ 
A TECHNICKÁ LITOMYŠL . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1

po ukončení 5. ročníku počet
GYMNÁZIUM ALOISE JIRÁSKA LITOMYŠL (osmileté) . . . . . . . . . . . . 1
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ního cvičení Její výsosti anglické 
královny a  dalších rozličných 
společenských událostí jako byla 
například večeře s japonským cí-
sařem (jedlo se hůlkami), zápasu 
sumo či pohřbu egyptského fa-
raona. Dále absolvovali lezecký 
výcvik v lanovém parku, zahráli si 
bowling, hru Afričane, nezlob se! 
a  prošli i  stezkou odvahy. Jed-
ním z  hlavních bodů programu 
tábora byl celodenní výšlap pod 
vedením osvědčených vůdců, při 
kterém táborníci zachraňovali uvězněnou princeznu Audu. Mezi ne-
plánované aktivity určitě patřil nález bot zakopaných do země, kdy 
dětská fantazie vytvořila příběh o zahrabané mrtvole, spatřili jsme 
i zmiji. Na jedno dopoledne se k nám připojil psí kamarád, který nás 
ochraňoval, a také se nám poštěstilo setkat se s legendou českého 
hokeje panem Robertem Reichlem, který se s námi vyfotografoval. 
 Chtěl bych tímto poděkovat všem, kteří se účastnili tábora 
nebo přispěli k jeho zdárnému průběhu, ať už se jednalo o kaž-
dodenní vyvařování, hraní různých rolí v příběhu, přípravu hlav-
ního tématu a her či pobavení dětí i vedoucích.

ZA SDH DOLNÍ SLOUPNICE DAVID MILLICH

 Rok se s rokem sešel a byly tu prázdniny. Hasiči z Dolní Sloupnice 
opět uspořádali tábor, který se na přelomu července a srpna konal 
v  Deštném v  Orlických Horách. Letošním tématem byla Cesta ko-
lem světa za týden. Na cestě naše táborníky doprovázel Willy Fogg 
a  také zástupci národů, kteří se ujali vedení družstev. Děti a  pan 
Fogg na své cestě narazili na spoustu překvapení i komplikací. Museli 
třeba postavit železnici poničenou uragánem, zúčastnit se námoř-

Vzpomínka na letní dětský 
tábor SDH Dolní Sloupnice
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 Nevadí, jsou přizpůsobiví. Snažíme se 
tomu co nejvíce přiblížit, i  když přesně ne-
víme, jaké nutriční složení obsahuje.

 Kde jste se chovu ještěrů naučili?
 Hlavně z knížek a článků v časopisech… 
Internet v  našich chovatelských začátcích 
ještě téměř neexistoval, natož aby tam bylo 
dost informací. Naštěstí mě literaturou zá-
soboval strýček z Ameriky. Dnes už je na in-
ternetu úplně všechno.

 Jak je to s dostupností veterinární péče?
 To je dost špatné. V Čechách v podstatě 
jen v Praze u pana doktora Hnízda a v Brně 
na veterinární fakultě.

 Spolupracujete s pražskou zoo. Jak to 
vzniklo? 
 S manželkou jsme dřív provozovali takový 
amatérský útulek pro leguány. Pražská zoo 
se o  nás nějak dozvěděla, a  protože měli 
starého leguána, pro kterého nebylo místo 
v expozici ani v zázemí, dali ho nám. Ten le-
guán byl hodně agresivní, ale žena ho u nás 
během čtrnácti dní ochočila tak, že se nechal 
vzít do ruky, což velice zaujalo kurátora plazů 
ze zoo, a tím naše spolupráce začala.

 Pozná leguán svého pána?
 Každopádně. Nejenom že poznají své 
majitele, ale dokážou je i  rozlišovat. V ob-

 Jaké jsou hlavní znaky leguána?
 Praví leguáni jsou velcí masivní ještěři 
s  dlouhými ocasy a  masivníma nohama. 
Spojuje je také místo výskytu, což je Střední 
a Jižní Amerika a Karibik. Ti největší jedinci 
mohou mít až dva metry a deset kilo, víc než 
polovinu délky tvoří ocas.

 Kromě leguánů chováte i jiné ještěry…
 Máme tady ještě trnorepy skalní 
a agamy. Dřív jsme chovali i spoustu hadů – 
třeba krajtu zelenou, hroznýše královského, 
asi šest druhů korálovek, ale ty jsme kvůli 
dětem a  práci dali pryč. Už bychom na  ně 
neměli dost času.

 Co všechno chov ještěrů obnáší?
 Především každodenní čištění a  krmení. 
Důležité je mít dobré vytápění a osvětlení, 
protože z  tmavého prostředí mohou být 
stresovaní, nemusí žrát…   Přece jen něja-
kou inteligenci mají. Leguáni jsou býložravci, 
takže základem jejich stravy jsou listy rost-
lin. Každý týden pro ně objednáváme několik 
kartonů rukoly s polníčkem, které obsahují 
dostatek vápníku, aby jim neměkly kosti. 
K tomu se může nastrouhav mrkev, jablka, 
saláty…

 Nevadí jim, že tu nemají potravu jako 
ve svém přirozeném prostředí?

O leguánech a dalších ještěrech

Manželé Michal a Marcela 
Čapkovi z Dolní Sloupnice mají 
v domě plno. Kromě čtyř dětí 
a dvou psů s nimi sdílí obydlí 
i několik exotických leguánů. 
Přiznám se, že leguán, stejně 
jako řada dalších podobně 
vyhlížejících živočichů, byl pro 
mě cosi jako velká ještěrka. 
Takže když jsem panu Čapkovi 
volal, trapně jsem se ho dotázal, 
zda bych s ním mohl udělat 
rozhovor o chovu chameleonů… 
Kvůli potření svých vlastních 
nevědomostí jsem tedy náš 
rozhovor začal otázkou:
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na rukách a v obličeji.) Leguáni mají hodně 
malých ostrých zubů, něco jako pilka na že-
lezo. Když kousne, tak drží. Žena mu jednou 
zkoušela vypáčit čelisti kusem dřeva, ale ne-
pomohlo to. Pak zbývalo ruku jen vytrhnout. 
I proto bych dětem nebo začátečníkům le-
guány nedoporučoval.

 Jací ještěři žijí v Čechách?
 Máme tady čtyři druhy ještěrek a slepýše. 
Ve Sloupnici jsem viděl ještěrku obecnou, ži-
vorodou a samozřejmě slepýše. A taky tady 
je hodně užovek obojkových.

 Jaké máte další chovatelské plány?
 Chtěli bychom si pořídit varany, ne 
přímo ty velké komodské, ale menší Sal-
vátorovy. Jsou sice kratší než leguáni, ale 
zato mohutnější. Ale nejdřív musíme re-
konstruovat pokojíčky pro děti, pak teprve 
pro varany. 

–MŠ–

dobí páření se chovají agresivně k  ženám, 
já ho přitom můžu krmit z  ruky. Ale abych 
byl objektivní, srovnal bych jejich inteligenci 
třeba se slepicemi. Ochočit se dají, ale spíš 
výjimečně. Oproti tomu agamy a trnorepové 
si tak maximálně dokážou zvyknout, že je 
nechcete zabít, jinak nic.

 Podařilo se vám nějaká zvířata odcho-
vat?
 Většinu z těch, co jsme chovali, ano. Ale 
máme je jen pro vlastní potěšení. Kdyby-
chom s  nimi chtěli obchodovat, museli by-
chom jich mít mnohem víc. To, co občas pro-
dáme, je tak na příspěvek na svícení. 

 Patří leguáni mezi ohrožené druhy?
 Všechny druhy ještěrů, které chováme, 
jsou ohroženy vyhubením, hlavně proto, že 
se zničilo jejich přirozené prostředí. Dá se říci, 
že chov některých druhů leguánů v soukromí 
je možná poslední šancí na jejich záchranu.

 Jak často se množí a kolika let se do-
žívají?
 Leguání a  trnorepové se množí jednou 
za rok. Agama může mít čtyři až pět snůšek 
ročně až po deseti vajíčkách. To pak je pro 
chovatele za trest, protože je odmalička mu-
síte krmit hmyzem, je s tím spoustu práce. 
Nejstarší leguán, který žije v San Diegu, má 
47 let, ale obvykle se v zajetí dožívají kolem 
20 let. Není to zvíře na chvilku.

 Doporučili byste leguány začínajícím 
chovatelům?
 Pro začátek jsou lepší užovky, krajty nebo 
hroznýši. Žerou a vylučují jednou za měsíc, 
takže v podstatě jim jen měníte vodu. Býlo-
žraví ještěři jsou mnohem náročnější, jak už 
jsem říkal, vyžadují dennodenní péči.

 Uteklo vám někdy nějaké zvíře?
 Naštěstí jen v  rámci domu, pro sousedy 
by to asi nebylo nic příjemného. U zelených 
leguánů je dobré, že to jsou stromová zví-
řata, takže kdyby utekl, hledali bychom 
ho na tom nejvyšším stromě v okolí – buď 
tady na  jasanu, nebo na  lípách. Jednou 
nám uteklo mládě hada, které se narodilo 
na podzim. Zazimovalo ve sklepě, kde jsem 
ho na  jaře v  pořádku našel. A  do  té doby 
vůbec nežralo.

 Nezpůsobili vám ještěři někdy nějaké 
zranění?
 Hodně. Kromě korovců jedovatých, 
na které jsem si dával velký pozor, mě kouslo 
všechno, co jsem měl. (Ukazuje četné jizvy 
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Tak jsme konečně zase jednou 
premiérovali!!! Teda my, jako 
DOVEDA. Ale co Vám to povídám, 
vždyť jste byli u toho! Teda Vy, 
jako naši diváci. Že ne všichni? 
No tak v krátkosti pro ty, 
co 15. nebo 16. září nemohli.
 Před necelým rokem nás náhoda (které 
šli někteří trochu naproti) svedla dohro-
mady s  jedním človíčkem, který bydlí v ne-
dalekých Končinách. A  tím človíčkem je 
Gary Edwards, klaun, muzikant, hudební 
skladatel, spisovatel, v  poslední době už 
i  pilot, no prostě v  pravém slova smyslu 
doveda. Je tudíž logické, že se naše cesty 
jednou potkat musely. A z tohoto potkání se 
zrodilo představení. A jak že vzniklo? To se 
vzal jeden Gary, asi osm sloupenských do-
vedů, k tomu jeden pražský, klávesy, kytara, 
buben a pila, nějaké žestě, anglicky psaná 
česká historie pro cizince (asi 1 cm silná bro-
žurka), naše vzpomínky na  dějepis, trochu 
smyslu pro humor a špetka tvořivosti. 

 Vše se důkladně zamíchalo, krátce podusilo 
v Končinách a nechalo dojít ve vyhřáté hasi-
čárně. Vznikl z toho kabaret Český děják. 
 Každá naše inscenace je trochu dost jiná. 
Tahle byla hodně dost jiná. Dělali jsme v ní 
věci, které jsme nikdy předtím nedělali. Po-
prvé v životě jsme zkoušeli klaunovat, ske-
čovat a  gagovat. Tušili jsme, že výsledek 
bude hodně závislý na  tom, jak si porozu-
míme s publikem. Byli jsme hodně nervózní. 
Rovnice byla jasně daná. Potřebujeme, aby 
představení bylo výborné, my dokážeme být 
při maximu dobré vůle dobří, to znamená, že 
publikum potřebujeme SKVĚLÉ. A ono to vy-
šlo! Dvakrát jste téměř naplnili sokolovnu. 
 Díky Vám za  to! Inu, naši sloupeňáci 
nám rozumějí…   

ZA DOVEDU JAROSLAV NOVÁK

ČESKÝ DĚJÁK
premiérák
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Broušení 
nožů a nůžek

Marek Novotný
mobil: 605 580 564

Dolní Sloupnice 177

Kotlíkové dotace 
aktuálně
Pardubický kraj vyhlásil 27. září 2017 Třetí 
výzvu na  kotlíkové dotace pro fyzické osoby. 
V  tyto dny se zájemci musí elektronicky 
zaregistrovat do  systému a  uložit zde vy-
plněnou žádost. Poté žadatel obdrží důležitý 
email s  odkazem, přes nějž 31. 10. 2017 
v 6.30 hodin svou žádost odešle. Vyplňování 
žádostí, které začalo 27. 9. 2017, nemá žádný 
vliv na pořadí žádosti. Pro pořadí žádostí bude 
určující termín 31. 10. 2017 v  6.30 hodin. 
V  tuto dobu ale už musíte mít z předchozích 
dnů hotovou registraci a  vyplněnou žádost. 
Ráno 31.10. už jen kliknete, abyste získali 
co nejlepší pořadí.
Veškeré informace najdete na adrese 
https://www.pardubickykraj.cz/vyzva-
kotlikove-dotace/93219. 
Nahlédněte co nejdříve. Další informace či rady 
poskytnou pracovníci Pardubického kraje.

Mgr. Hana Štěpánová
Radní pro regionální rozvoj, 

evropské fondy a inovace
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Regionální muzeum Litomyšl 
zve na výstavu
Regionální muzeum v  Litomyšli si vás dovo-
luje pozvat na  chystanou výstavu s  názvem 
„Od  adventu po  Tři krále“, která mimo jiné 
představí i obraz s názvem Mikulášský průvod 
od  Josefa Šplíchala z  Chotěšin. Obraz, který 
se nachází ve  sbírkách Regionálního muzea, 
byl v loňském roce restaurovány. Zachován je 
i písemný popis průběhu průvodu, včetně toho, 
co jednotlivé postavy měly za úkol. Ojedinělé 
je také dochování Mikulášského ornátu, rovněž 
uleženého v muzejních sbírkách. 
Je známo, že průvod chodil naší obcí i v  jejím 
okolí. Popis a  především ornát a  kresby Mi-
kulášského průvodu jsou tak unikátním do-
kladem výročních kalendářních obyčejů nejen 
našeho regionu. Vzhledem k  výjimečnosti to-
hoto průvodu a  u  příležitosti výstavy chystá 
muzeum vydat drobnou publikaci, která se jím 
zabývala. Naší obci muzeum nabízí odkoupení 
libovolného počtu těchto publikací, které mo-
hou sloužit jako propagace obce, ale přede-
vším pro místní obyvatele, kteří často netuší, 
jakou zajímavostí se jejich obec může pyšnit. 
Publikace bude formátu A5 a  bude mít asi 
8 stran. Cena jednoho výtisku je 25 Kč. 
Rada obce Sloupnice schválila nákup 200 ks 
publikací. Publikace bude veřejnosti předsta-
vena na  vernisáži výstavy na  první adventní 
neděli 26. listopadu 2017 ve  14.00 hodin 
v  hlavní budově muzea u  zámku. Pořadatelé 
výstavy vás tímto na vernisáž zvou. 
Případná změna místa výstavy bude včas 
upřesněna.

TAXI – smluvní přeprava
Miloš Leksa, Sloupnice 128, 565 53

e-mail: leconte@seznam.cz
tel.: +420 602 178 401, +420 606 607 777
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Společenská kronika červenec, srpen 2017

 NAROZENÍ

Mariana Škeříková
Barbora Šplíchalová

 ŽIVOTNÍ JUBILEA 
 ČERVENEC 2017

70 let    Jan Šmejdíř
  Dolní Sloupnice

80 let    Jindřich Dočkal                                 
  Horní Sloupnice
  František Buriánek                                 
  Domov pro seniory 
  Jindřiška Novotná                                  
  Horní Sloupnice
  Josef Novotný                                 
  Horní Sloupnice

85 let    Ludmila Stránská                           
  Horní Sloupnice 

87 let    Jiřina Mikulecká                              
  Horní Sloupnice
  Božena Bourková                                                             
  Domov pro seniory
  Anna Kovářová                                                             
  Domov pro seniory
  Emilie Holomková                                                             
  Dolní Sloupnice 

88 let    Libuše Dubišarová                               
  Domov pro seniory

90 let    Antonie Svobodová                               
  Domov pro seniory
  Věra Kolářová                               
  Horní Sloupnice

92 let    Hedvika Břeňová                               
  Domov pro seniory
  František Novotný                               
  Horní Sloupnice

 ŽIVOTNÍ JUBILEA 
 SRPEN 2017

70 let    Marie Sedláčková                                      
  Dolní Sloupnice

88 let    Božena Matoušková                          
  Horní Sloupnice
  Helena Petrboková                          
  Domov pro seniory

89 let    Věra Grünerová                                      
  Domov pro seniory

90 let    Vlasta Hanyková                                    
  Domov pro seniory

Zlatou svatbu oslavili manželé 
Emil a Marta Trnkovi. 

 ÚMRTÍ

Rozloučili jsem se se zemřelými spoluobčany:
Jiřím Kodytkem, Milanem Horským, 
Vlastou Záleskou, Josefem Škeříkem, 
Marií Mikuleckou, Emilií Michlovou, 
Evou Lorencovou.

Život je poznání, loučení a vzpomínání… 

MILADA LIMBERSKÁ, MATRIKÁŘKA



 Uzávěrka příštího čísla Sloupnického PELMELU je 20. listopadu 2017.

 Další číslo Sloupnického PELMELU vyjde 8. prosince 2017.

Příspěvky, připomínky a dotazy zasílejte na adresu 
pelmel@sloupnice.cz

Redakční poznámky
•  Články a fotografi e zasílejte v elektronické podobě.

•  Příspěvky, prosíme, zasílejte nejpozději do dne uzávěrky příštího čísla. 
 Nemůžeme zaručit, že příspěvky dodané po datu uzávěrky, budou otištěny.

•  Své příspěvky konzultujte s dostatečným časovým předstihem s redakcí. 
 Redakce si vyhrazuje právo výběru jednotlivých příspěvků.

•  Cena za otištění inzerátu je 200 Kč pro místní, 500 Kč pro ostatní.

Sloupnický PELMEL je časopis obce Sloupnice. Vychází šestkrát ročně. Vydání 5. čísla 19. ročníku: 12. října 2017. 
Místo vydání: Sloupnice 196, IČ: 038 130. Evidenční číslo přidělené Ministerstvem kultury: MK ČR E 12832.
Náklad 350 výtisků. Cena 5 Kč.

Redakce: Martin Škeřík, Tereza Štochlová, Jaroslav Novák
Grafi cká úprava a sazba: Petr Bartoň
Tisk: Tiskárna Osík


